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آیت الله جوادی آملی:
وظیفه علمای دین است که »فقر« و »ربا« 

را برطرف کنند
آیت الله جوادی آملی در بیاناتی در همایش اســاتید حوزه علمیه قم در سال 
۱۳۹۵ به »رسالت عالمان« اشاره و تأکید کرده اند: وظیفه عالمای دین است 
که فقر را برطرف کننــد، ربا را برطرف کنند، تولید را اضافه کنند، بیکاری را 
برطرف کنند؛ از ظلم، از تحمیل، از جلوی حرّیت و آزادگی را گرفتن، ممانعت 

کند؛ این تعهّدی است که علما به خدا دادند!
به گزارش شــفقنا، دفتر حضرت آیت الله جوادی آملی متن سخنان ایشان در 
همایش یاد شده را بازنشر کرد. ایشان در این سخنرانی بیان کردند: مسئولیت 
اصیل عالمان، انقلاب فرهنگی اســت! مسئله ﴿یعَلِّمُهُمُ الکِْتَابَ وَ الحِْکْمَةَ﴾ یک 
ُ عَلیَ أهَْلِ الجَْهْلِ أنَْ یتَعَلَّمُوا حَتَّی أخََذَ عَلیَ أهَْلِ  تعبیر است، تعبیر »مَا أخََذَ اللهَّ
العِْلمِْ أنَْ یعَلِّمُوا« هم ذکر شده است. فرمود اگر بر جاهلان، تعلُّم واجب است، 

بر عالمان، تعلیم واجب است؛ این تعهد فرهنگی است.
ایشان اضافه کردند: دو تعهّد هم در همان خطبه شقشقیه وجود مبارک حضرت 
امیر بیان شــده است که عالمان دین، فقیهان، »اولوا الالباب«، »اولوا الابصار« 
و ﴿أوُلوُا بقَِیةٍ﴾، باید مواظب باشــند که مشکل فقر از جامعه رخت بربندد، یک؛ 
ةِ ظَالمٍِ وَ لا سَغَبِ مَظْلُوم «. ستم از جامعه رخت بربندد، دو: »ألَّا یقَارُّوا عَلیَ کِظَّ

هْر«، آن  حضرت آیت الله جوادی آملی گفتند: خب اگر »العُْلمََاءُ باَقُونَ مَا بقَِی الدَّ
که گفت عالمِ، ماندنی است، آیا گفته چرا ماندنی است یا نگفته؟ عالمِ ماندنی 
را معرفی کرده یا نکرده؟ اگر این که تعهد علمی گرفته که فقها و علما موظف 
هستند که جهل زدایی کنند و اگر این دو عنصر محوری اقتصادی و سیاسی 
که در خطبه شقشقیه آمده، اگر اینها نباشند، خب چه بقایی؟! او که به تعهد 
خود عمل نکرده اســت! ﴿إنَِّ العَْهْدَ کَانَ مَسْؤولاً﴾؛ این تعهّد سپرده، حالا کجا 
تعهّد ســپرده، در الست تعهّد ســپرده یا در جای دیگر، نمی دانیم؛ ولی تعهّد 
ســپرده است، از علما تعهّد گرفته شده است! ایشان عنوان کردند: باید فقر را 
برطرف کنند، ربا را برطرف کنند، تولید را اضافه کنند، بیکاری را برطرف کنند؛ 
اینها وظیفه علمای دین است! از ظلم، از تحمیل، از جلوی حرّیت و آزادگی را 

گرفتن، ممانعت کند؛ این تعهّدی است که علما به خدا دادند!

دستگیری تعدادی از مدیران اداره منابع طبیعی تهران
 دادســتان تهران از دستگیری تعدادی از مدیران اداره منابع طبیعی و آبخیرداری 

تهران به اتهام رشوه خبر داد.
به گزارش میزان، صالحی دادســتان تهران با اشــاره به اقدامات دادستانی تهران 
در مقابله با زمین خواری اظهار کرد: براســاس گزارش بازپرسی ناحیه ۳۷ تهران، 
تعدادی از مدیران اداره منابع طبیعی و آبخیزداری تهران برای برخی افراد با انجام 
روش هایی نظیر اصلاح هندسی نسبت به اعلام مستثنی بودن اراضی ملی اقدام و 
در قبال آن رشوه دریافت می کردند. وی افزود: یکی از نمونه های اقدامات این افراد 
در مورد ملکی ۱۱ هکتاری در منطقه وردیچ از توابع استان تهران است که فردی 
با اســتفاده از نفوذ و پرداخت رشوه به مسئولان اداره منابع طبیعی نسبت به اخذ 

نظریه اعلام مستثنیات این ملک شده است.
دادستان تهران بیان کرد: تعدادی از مدیران اداره منابع طبیعی و آبخیزداری تهران 
در تاریخ ۲۶ آبان ماه سال جاری جلب شدند. همچنین با توجه به گزارش ضابط 
قضایی، نقشه بردار اداره منابع طبیعی و آبخیزداری تهران هم به اتهام اخذ رشوه 
جلب شــد. صالحی بیان کرد: از اداره منابع طبیعی اســتان تهران یک فقره چک 
متعلق به یکی از مراجعان و زمین خواران بوده، سکه بهار آزادی، دلار و یورو کشف 
شده است. وی بیان کرد: متهمان با پس از تفهیم اتهام با صدور قرار تامین کیفری 

به زندان معرفی شدند. 
دادستان تهران بیان کرد: متهمان در اقاریر خود به دریافت رشوه اعتراف کرده اند. 

بازداشت دو نفر حاضر در یک فیلم غیراخلاقی
 در پرونده گیلان

پس از انتشــار یک فیلم غیراخلاقی از یک مقام مســئول و فرد دیگری در فضای 
مجازی، هر دو نفر حاضر در این فیلم بازداشت شدند.

به گزارش میزان چندی پیش انتشار یک فیلم در فضای مجازی حواشی بسیاری 
را به همراه داشــت. پس از انتشــار این فیلم غیراخلاقی که از یک مقام مسئول و 

فرد دیگری به ثبت رسیده و منتشر شده بود تحقیقات قضایی پرونده شروع شد.
با تشکیل پرونده قضایی دادگاه کیفری تهران مسئول رسیدگی به اتهامات انتسابی 
صورت گرفته شــد. پس از تحقیقات جامع از سوی ضابط و مرجع قضایی و انجام 
رسیدگی های مفصل به لحاظ بررسی ابعاد مختلف پرونده، سرانجام امروز دادگاه 

کیفری تهران دستور بازداشت هر دو فرد حاضر در تصویر را صادر کرد.

ویژه

عدلیه

هفته قبل ابراهیم رئیسی با تاخیر ۲ هفته بعد 
از اتمام برنامه هفتم توسعه لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
را تقدیم مجلس کرد. اما تا امروز با وجود اینکه 
بودجه ۱۴۰۳ مورد بررسی قرار نگرفته است، با 
انتقادات بسیاری روبرو بوده است. در این باره 
و در خصوص بخشــی از صحبت های رئیسی، 
معین الدین ســعیدی نماینده مــردم چابهار 
گفت: بعد از برنامه هفتم توسعه رئیس جمهور 

لایحه بودجه را تحویــل مجلس دادند و علی 
القاعده باید جهت گیری های بودجه بر مبنای 
قانون برنامه هفتم باشــد. تاکیداتی که رئیس 
جمهور داشتند بیشــتر بر این مبنا بوده است 
که پدیده  جلوگیری از کســری بودجه باید در 
منابع و مصارف منطقی دیده شــود. برداشت 
من این اســت که بودجه انقباضی دیده شده و 
میزان رشد به نسبت سال گذشته زیاد نیست، 

اما در اینجا مردم یک سوالی دارند؛ آنجایی که 
بحث حقوق ملت است، چگونه دولت انقباضی 
برخــورد می کند؟ اما همیــن دولت و مجلس 
می آید ۴۳ درصد اعتبارات صداوســیما را در 
قانون برنامه هفتم افزایش می دهد و این را پایه 
افزایش سنواتی سال آینده نیز قرار می دهد؟! 
اگر ما بــه لحاظ بحث هــای تحریمی مجبور 
هستیم بودجه را انقباضی ببینیم چرا این شامل 

نهادهای خاصی نمی شود که عملکردشان هیچ 
خروجی مشــخصی نداشته اســت و شفافیت 
مالی دیده نشــده اســت؟! این دوگانگی برای 
مردم پذیرفتنی نیست. به گزارش جماران، وی 
ادامه داد: اگر قرار است ریاضت اقتصادی وجود 
داشــته باشــد و بودجه انقباضی دیده شود تا 
کسری بودجه کم شود، باید مسئولان و نهادها 
مشــغول این موضوع شوند، نه معیشت مردم! 

البته این امر نافی آن نیست که دولت در برخی 
حوزه ها بــه طور واقعی تــلاش و خوب عمل 
می کند. در بحث حوزه آبرسانی، آقای محرابیان 
تلاش می کند و با بحث فعال شدن بازارچه های 
مرزی که این هم جز نقاط قوت دولت است. اما 
من و شما نمی توانیم مشکلات معیشتی که در 
حال حاضر اتفاق افتاده است را نادیده بگیریم.

ســعیدی اضافه کرد: البتــه رویکرد های بانک 
مرکــزی و وزارت جهــاد در بحث مهار تورم و 
نظم دهی به بازار قابل مشــاهده است. بنده به 
عنوان کســی که جزو منتقدان دولت هستم، 
اما یک زمانی هــر روز قیمت مرغ، تخم مرغ، 
فرآورده های لبنی، گوشــت اضافه شــده و با 
ورودی کــه وزارت اقتصــاد و بانک مرکزی و 
نیز وزارت جهاد داشــتند خداراشکر به حدی 
جلوی آن به هم ریختگی و آن شــرایط خاص 
گرفته شــده است و ثبات نسبی حداقلی را در 
بازار مشاهده می کنیم؛ اگر قرار است بحث به 
نوعی بودجه انقباضی باشد این علی القاعده باید 
شــامل حال نهادهایی مثل صدا و سیما باشد. 
نماینــده مردم چابهار در خصوص بخشــی از 
صحبت های رییس جمهور که دخالت نداشتن 
دولت در رد و تایید صلاحیت ها داشت، گفت: 
بنده معتقدم این پالس مثبتی برای انتخابات 
۱۴۰۲ نبوده است. البته در برخی استان ها مثل 
استان سیستان و بلوچستان انصافا هیات های 
نظارت غیر از موارد خاص به نسبت خوب عمل 
کردند. اما افراد شاخصی مثل دکتر پزشکیان، 
نوری قزلجــه، زنگنه، رحیمی جهــان آبادی 
و خانــم محمودی فارق از نگاه سیاســی افراد 
با ترازی هســتند. امیدوارم که در هیات های 
نظارت نگاه متفاوتی نسبت به تائید صلاحیت ها 
اتفاق بیفتد. ســعیدی در واکنــش به وجود 
اختلاف بین مجلس و دولت، افزود: در جلسه 
غیرعلنــی این اختلافات را بــه صورت واضح 
دیدیم و بنده شــرمنده هستم که مصادیق آن 
را عنوان کنم، اما در شرایط کلی، رویکردهای 
کلی دولت و مجلس با توجه به نگاه سیاسی که 
هر دو مجموعه دارند، نسبتا می توان گفت که 
فارغ از اختلافات ریزی که وجود دارد، مشترک 
است. اما معتقدم اختلاف به ضرر کشور است 
و بین قوا قطعا سازنده است، ولی در عین حال 
این نباید منجر به این می شد که همه نگاه ها، 

رویه ها و رویکرد ها مشترک باشد.

اولین جلســه رســیدگی به اتهامــات یوهان 
هنریک نیلز فلودروس ـ تبعه سوئد ـ در شعبه 

۲۶ دادگاه انقلاب اسلامی تهران برگزار شد.
به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضائیه، در ابتدای 
این جلسه  قاضی حجت الاسلام افشاری گفت: 
متهم یوهــان هنریک نیلز فلودروس به همراه 
وکلای خود در جلســه حضــور دارد، مترجم 

رسمی نیز در جلسه حضور دارد.
قاضی با اعلام رسمیت جلسه دادگاه از نماینده 
دادســتان خواست کیفرخواســت صادره را از 

سوی دادسرای تهران را قرائت کند.
نماینده دادســتان با حضور در جایگاه گفت: با 
کســب اجازه از هیات قضات شعبه ۲۶ دادگاه 
انقلاب اســلامی، کیفرخواســت صادره درباره 
متهم یوهان هنریک نیلز فلودروس تبعه سوئد 
مبنی بر افســاد فی الارض، اقدامات گسترده 
علیه امنیت کشور با وصف همکاری اطلاعاتی 
گسترده با رژیم صهیونیستی را قرائت می کنم.

وی گفت: طبــق گــزارش وزارت اطلاعات و 
مستندات ارائه شده، تحقیقات صورت گرفته و 
اظهارات متهم، وی با عوامل رژیم صهیونسیتی 

در ارتباط بوده است.
وی افزود: متهم در حوزه جمع آوری اطلاعات 
به نفع رژیم صهیونســیتی در قالب پروژه های 

برانداز با محوریت موسسات آمریکایی، اسرائیلی 
و اروپایی شناخته شده فعال در این حوزه، علیه 

جمهوری اسلامی ایران فعال بوده است.
بــه گفته نماینده دادســتان یوهان فلودروس 
ارتباط شــبکه ای با عوامــل و عناصر اتحادیه 
اروپا و نمایندگان مرتبط با گروهک تروریستی 
منافقین داشــته و در حوزه های مذکور تحت 
پوشــش پروژه ها و با هدایت عوامل اسراییل، 
اجرای پروژه های مختلف با هدایت عناصر رژیم 
صهیونسیتی با مدیریت ســرویس موسوم به 
سرویس اقدام خارجی توسط متهم و مرتبطان 
وی در قالــب ارتباط گیــری و نقش آفرینی 
موسسات و سازمان های فعال در حوزه براندازی 
و ســازمان توســعه همکاری های بین المللی 
اتحادیه اروپا DEVCO که مدیران و عناصر 
اصلی آن را عوامل مرتبط با رژیم صهیونیستی 
تشــکیل داده، فعالیت داشته و پروژه براندازی 
مرتبط با جمهوری اســلامی ایــران را دنبال 

می کرده است.
نماینده دادستان گفت: این مسائل موضوعاتی 

مانند مسائل در ظاهر به حقوق بشر در ایران، 
حقوق زنان، آخرین وضعیت مخالفان جمهوری 
ایران، وضعیت  اســلامی، فعالیت های نظامی 
تحریم هــا، وضعیــت غنی ســازی و موضوع 
هسته ای مرتبط است، حضور متهم در ایران در 
قالبهیات کمیسیون اروپا همزمان با همکاری 
بــا نهادهای و ســرویس های اطلاعاتی اروپا و 
اسرائیل در ایران با پوشش کارمند اتحادیه اروپا 
همراه با کمیساریای عالی سازمان ملل در امور 
پناهندگان، حضور و ســخنرانی در کنفرانس 
پژوهش در زمینه مهاجرت با موضوع پیگیری 
چالش ها و تشریح راه حل ها را شامل می شود.

برقراری ارتباط شــبکه ای در کشــور با سایر 
عوامل سرویس اطلاعاتی سوئد، اقدام و فعالیت 
در پروژه های براندازی و انتقال پول به ایران در 
قالب پروژه های اشاره شده، همکاری و ارتباط 
اطلاعاتی در اتحادیه اروپا از دیگر اقدامات متهم 
اســت که در کیفرخواست به آن ها اشاره شده 
اســت. نماینده دادستان گفت: همچنین سفر 
به فلسطین اشغالی، ارتباط با عناصر و عوامل 

رژیم اشــغالگر قدس و جمع آوری اطلاعات از 
برنامه های جمهوری اسلامی ایران که ارتباطی 
بــا حوزه حرفــه ای فعالیت متهم نداشــته از 
دیگر اقدامات وی است. باتوجه به سایر قرائن 
موجود نامبرده مجرم و مســتند ماده ۲٨۶ از 
قانون مجازات اسلامی و ماده ۶ قانون مقابله با 
اقدامات خصمانه رژیم صهیونسیتی، کیفر وی 

مورد تقاضا است.
پس از اظهارات نماینده دادستان، قاضی ختم 
جلسه را اعلام کرد و گفت: زمان جلسه بعدی 

متعاقبا اعلام می شود.
مســئول سیاســت خارجــی اتحادیــه اروپا 
بــا »بی گنــاه« خوانــدن یک تبعه ســوئدی 
بازداشت شــده در ایران که با اتهاماتی از جمله 
»اقدامات گسترده علیه امنیت کشور« روبه رو 

است، خواستار »آزادی فوری« او شد.
بورل خواستار آزادی جاسوس سوئدی

در پــی برگزاری اولین جلســه رســیدگی به 
اتهامات یوهان هنریک نیلز فلودروس، جوزپ 
بورل مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا 

دیروز )یکشــنبه( در بیانیــه ای با تلاش برای 
بی گناه نشــان دادن این متهــم گفت: »ما به 
عنــوان اتحادیه اروپــا از همان ابتــدا صریح 
بوده ایــم؛ آقــای فلودروس بی گناه اســت. در 
بازداشت نگه داشتن یوهان فلودروس، مطلقا، 

بی اساس است.«
او در ایــن بیانیه تاکید کرد کــه اتحادیه اروپا 

خواستار آزادی »فوری« این تبعه سوئد است.
بــورل در ادامــه بیانیــه  امروز خــود در این 
بــاره، همچنین گفت: من به عنوان مســئول 
سیاســت خارجــی اتحادیه اروپا، مــدام این 
مــورد را از زمان بازداشــت او، در هر موقعیت 
و هر تماســی با مقامات ایــران مطرح کرده  و 
خواســتار آزادی او شــده ام. ما با نزدیک ترین 
همکاری ها و هماهنگی ها با مقامات سوئدی که 
مسئولیت امور کنســولی را بر عهده دارند، به 
دنبال شفاف سازی و کسب اطلاعات بیشتر از 

آن ها)ایران( هستیم.
او با ادعای علیه بازداشــت افرادی که در ایران 
به جاسوســی متهم می شوند، گفت: ما به طور 
خستگی ناپذیری برای آزادی همکارمان یوهان 
و دیگر شــهروندان اتحادیه اروپــا مانند او که 
مســتبدانه در ایران بازداشــت شده اند، تلاش 

خواهیم کرد.

گلایه نماینده چابهار از لایحه بودجه:

چرابودجهانقباضیشاملنهادهایخاصینمیشود

اولین دادگاه جاسوس سوئدی برگزار شد

محاکمه یک سوئدی به اتهام اقدام علیه امنیت کشور

رئیس کل دادگستری استان البرز گفت که با توجه به 
دستور رئیس قوه قضائیه در کمتر از دو ماه پس از وقوع 
قتل مرحوم مهرجویی و همسر وی، کیفرخواست چهار 
متهم پرونده صادر و جهت رسیدگی به دادگاه کیفری 

یک استان البرز ارجاع شد.
به گزارش میزان، حســین فاضلــی هریکندی با اعلام 
خبر صدور کیفرخواست متهمان پرونده قتل داریوش 
مهرجویی و وحیده محمدی فر در فردیس، بیان کرد: 
با تلاش های شــبانه روزی بازپــرس و مقامات قضایی 
دادگســتری کل اســتان و نیز ماموران پلیس آگاهی 
اســتان البرز در کمتر از پنج روز پــس از وقوع قتل، 

متهمان شناسایی و دستگیر شدند.
رئیس کل دادگســتری استان البرز به تشریح برخی از 
جزئیات کیفرخواســت صادره پرداخت و گفت: حسب 
کیفرخواســت صادره، با توجه بــه محتویات پرونده از 
جملــه اقاریر و اظهارات متهمــان و اظهارات مطلعین 
معلوم شــد که چهار متهم پرونده بــا انگیزه ابتدایی و 
اصلی »انتقام به جهت خصومت و اختلافات شخصی« 

و نیز »سرقت« وارد منزل مرحوم مهرجویی می شوند.
وی افزود: متهمان دو بار سابقه ورود به ویلای مرحوم 
مهرجویی دارند که بار نخســت در ۱۶ مهرماه بوده که 
پس ورود به محوطه ویلا، به علت بسته بودن درب های 
ســاختمان و اطلاع همســر آقای مهرجویی نسبت به 
حضور آن ها، از محل متواری می شوند که متعاقب این 
موضــوع خانم محمدی فر موضوع را در فضای مجازی 
منتشر می کند، اما به پلیس گزارش و یا اعلام شکایت 

نمی کند.
فاضلی هریکندی با اشــاره به اینکــه متهمان پس از 
ناکامی در بــار اول، حدود یک هفتــه بعد در ۲۲ مهر 
مجددا وارد محوطه ویلا می شــوند، گفت: این افراد با 
توجه به شناخت کافی از شهرک و محیط ویلا، این بار 
از درب دیگر و از سمت آشپزخانه به راحتی با چاقو وارد 
ســاختمان اصلی ویلا می شوند که مرحوم محمدی فر 
با مشــاهده آن ها به اتاق خواب دخترش پناه می برد و 
مرحوم مهرجویی نیز با دو نفر از آن ها درگیر می شــود 
که در حین این درگیری با ضربات متعدد چاقو به قتل 

می رسد.
رئیس کل دادگســتری اســتان البرز با تاکید بر اینکه 
بر اســاس اظهارات متهمان این دو نفر قصد قتل خانم 
محمدی فر را نداشــته اند ادامه داد:، اما در این فاصله 
با ورود متهم دیگر به اتاق که همان کســی بوده که با 
ضربات چاقو مرحوم مهرجویی را به قتل رسانده است 
پــس از تحریک و تهدید آن ها به قتــل، یکی از آن ها 
ضرباتــی به خانم محمدی فــر وارد می کند و در ادامه 

خود همین شــخصِ تحریک کننده که نقش طراح و 
سردسته متهمان را داشــته ضربه نهایی را با چاقو به 

خانم محمدی فر وارد می آورد.
رئیــس کل دادگســتری اســتان البرز بــا تصریح بر 
اینکه حســب این یافته ها و گزارش پزشکی قانونی و 
کیفرخواست صادرشــده، قاتل هر دو نفر یک شخص 
بوده و نقش ســایر متهمان در حــد معاونت در قتل و 
یا شــروع به قتل است گفت: البته اتهامات دیگر نظیر 
»مشارکت در ســرقت با سلاح سرد« منتسب به همه 

آن ها است.
فاضلی هریکندی با اشــاره به یکی از ابعاد خاص این 
پرونده بیان کرد: سه نفر از متهمان از جمله قاتل اصلی 
که از مظنونین دستگیر شده در همان روز های اول پس 
از وقوع جنایــت بودند در ابتدا منکر موضوع بوده و به 
حضور شخص چهارم اشاره ای نداشتند به این امید که 
با عدم کشــف چاقوی استفاده شده برای قتل و اموال 
مســروقه مقتولین، دلیلی علیه آن ها یافت نشود لکن 
پس از دســتگیری نفر چهارم و کشف چاقو ها و اموال 

مسروقه، اصل موضوع و انگیزه ها کشف می شود.
وی یکی از مســتنداتی که به روشن شدن این پرونده 
کمک کرد را محتویات گوشی همراه خانم محمدی فر 
که از متهمان کشف شد مربوط دانست و گفت: پس از 
کشف گوشی مسروقه متعلق به خانم محمدی فر، پیش 
نویس پیامک ارســال نشده وی خطاب به دخترش که 
حاوی مشــخصات متهم و قاتــل اصلی و مطلع کردن 

دخترش از ورود قاتل به منزل بوده مشاهده شد.
رئیس کل دادگســتری اســتان البرز در مورد انگیزه 
متهمان در این پرونده تصریح کرد: حسب اظهارات دو 
نفر از متهمان که از قبل مرحوم را می شناختند تصور 
آن ها با توجه به سفر های خارجی متوفیان از جمله سفر 
اخیر آن ها به کشــور فرانســه این بوده است که آن ها 
اموال با ارزش نظیــر ارز و طلا ها را در منزل نگهداری 
می کنند لذا با تحریک دو نفر دیگر و با این وعده که با 
این ســرقت، زندگی آن ها عوض شده و دیگر نیازی به 

کار کردن ندارند آن ها را با خود همراه می کنند.
وی متذکر شــد: در کنار انگیزه مادی، دو متهم دیگر 
پرونده با مرحوم مهرجویی و همسرش خصومت قبلی 

شخصی داشته اند.
وی با بیان اینکه هم اکنون پرونده جهت رســیدگی و 
صدور حکم به دادگاه کیفری یک اســتان البرز ارسال 
شــده تاکید کرد: با توجه به دستور رئیس قوه قضائیه، 
به این پرونده با ســرعت و دقت و با رعایت تشریفات و 
مقررات قانونی رسیدگی و احکام مقتضی صادر خواهد 

شد.

هادی طحان نظیف با اشــاره به اینکع شــرایط قانون 
مشخص اســت و کســانی که عضو مجلس خبرگان 
هستند، نیازی به آزمون اجتهاد ندارند، گفت: هنوز وارد 

بررسی صلاحیت کاندیداهای خبرگان نشده ایم.
به گزارش ایسنا، هادی طحان نظیف، عضو حقوقدان و 
سخنگوی شورای نگهبان روز گذشته )۱۹ آذر ۱۴۰۲( 
در جلســه پرسش و پاسخ به مناســبت گرامی داشت 
مقام دانشجو از سوی تشکل جامعه اسلامی دانشجویان 
دانشــکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران برگزار 
شــد، با بیان اینکه جامعه دانشجویی همیشه از میان 
مردم بوده و برای آنها تلاش کرده اســت گفت: جریان 
دانشجویی در دهه ها و سالیان مختلف نشان تحولات 

اجتماعی در جامعه علمی و سیاسی کشور بوده است.
طحان نظیف با بیان اینکه گفتمان سازی از انتظاراتی 
اســت که از جریان دانشــجویی می رود، عنوان کرد: 
جریان دانشجویی باید خود را از مباحث حاشیه ای دور 

کند و به مسائل اثرگذار توجه کند. 
وی با تاکید بر اینکه جامعه دانشجویی ما با الگوی های 
بی بدیلی روبرو اســت که اتفاقا آنها باعث شــدند این 
مســیر روشــن بماند، گفت: جریان دانشــجویی باید 
به دنبال امید آفرینی باشــد؛ امیــد به آینده و امید به 

دستیابی به پله های رشد و ترقی.
عضو شــورای نگهبان با بیان اینکه جریان دانشجویی 
نباید اجازه دهد برای او مسائل بی اهمیتی را طراحی 
کنند، به وجود استاندارد دوگانه در غرب اشاره و تاکید 
کرد: امروز شــاهد استانداردهای دوگانه و چهره زشت  
غرب در موضوع غزه هســتیم؛ با وجود گذشت حدود 
۶۴ روز از آغاز نســل کشی در غزه قطعنامه  آتش بس 

سازمان ملل وتو می شود. 
وی همچنین به ارائه توضیحاتی درباره مسئولیت های 
شــورای نگهبان در زمینه برگزاری انتخابات پرداخت. 
سخنگوی شــورای نگهبان با اشــاره به اصلاح قانونی 
انتخاباتــی طی ماه های اخیر عنوان کــرد:  بیش از ۷ 
ســال قبل سیاست های کلی انتخابات از سوی رهبری 
ابلاغ شــد و به اذعان همه کسانی که درگیر برگزاری 
انتخابات بودند، قانون انتخابات مصوب سال ۷٨ نیازمند 

اصلاحات بود.
وی همچنین به اضافه شــدن مرحله ی پیش ثبت نام 
یه فرآیند ثبت نام از داوطلبان انتخابات مجلس شورای 
اسلامی اشــاره کرد و افزود: اضافه شدن یک مرحله به 
عنوان پیــش ثبت نام در فرآیند اعــلام کاندیداتوری 
داوطلبان انتخابات مجلس شــورای اسلامی بســیاری 
از هزینه هــای معنوی افــراد را کاهــش داد. با وجود 
اصلاحاتی که صورت گرفته است به صراحت می گویم 

که بســیاری از موضوعاتی که در سیاســت های کلی 
انتخابات آمده بود در مصوبه مجلس دیده نشده است، 
اما این مصوبه را چند گام رو به جلو در راستای اجرایی 

شدن سیاست های کلی انتخابات می دانیم.
طحــان نظیف با تاکید بر اینکه علــت اینکه در قانون 
چندین مرحله برای بررسی صلاحیت داوطلبان پیش 
بینی شده اســت، رسیدن طرفین به اتقان و آسودگی 
درباره رای نهایی است، تصریح کرد: ملاک و مبنای ما 
در شورای نگهبان در بررسی  صلاحی ها مانند همیشه 
قانون است و بر اســاس قانون داوطلبان کاندیداتوری 

انتخابات مجلس باید دارای شرایطی باشند.
وی همچنین با اشــاره به بررســی مصوبات مربوط به 
لایحه برنامه هفتم توسعه در شــورای نگهبان عنوان 
کــرد: الان در حال بررســی چند مصوبه در شــورای 
نگهبان هستم که از مهمترین آنها لایحه برنامه هفتم 
توسعه کشــور اســت که در ۳ نوبت در حال بررسی 
آن هستیم و تلاشــمان بر این است که از سال آینده 
این برنامه مبنای کار دســتگاه ها قرار بگیرد. همچنین 
چندین مصوبه دیگــر از جمله لایحه مربوط به عفاف 

و حجاب.
وی در پاسخ به پرسش دانشجوی دیگری درباره عدم 
تحقق کامل برنامه های توســعه ای در کشــور و وجود 
موادی مغایر با قانون اساسی در مصوبه مجلس درباره 
برنامه هفتم توسعه تاکید کرد: عدم تحقق کامل اهداف 
برنامه های توســعه ای نیاز به یک آسیب شناسی دارد. 
شورای نگهبان در حد بررســی لایحه در این حد که 
مصوبات در چارچوب قانون اساســی و مخالف شــرع 

نباشد، وظیفه دارد.
طحان نظیف در پاســخ به پرسش دانشجوی دیگری 
درباره علت برگزاری جلساتی با حضور اعضای شورای 
نگهبان و اعضای هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی با 
وجود اینکــه برخی از اعضایهیات رئیســه مجلس از 
داوطلبان انتخابات پیش رو هستند، تاکید کرد: ما هیچ 
جلسه ای باهیات رئیسه مجلس نداشته ایم؛ ما به عنوان 

ناظر انتخابات با مجری انتخابات جلساتی داریم.
وی در ادامــه در پاســخ به ادعای دانشــجویی مبنی 
بر اینکــه در فضای مجازی مطرح شــده که آیت الله 
هاشمی رفسنجانی توصیه ای به شورای نگهبان داشته 
که در زمینه تایید اجتهاد حسن فریدون در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری به او آسان گرفته شود، با بیان 
اینکه شــرایط قانون مشخص است و کسانی که عضو 
مجلس خبرگان هستند، نیازی به آزمون اجتهاد ندارند، 
تاکید کرد: در این باره واقعیت این است که هنوز وارد 

بررسی صلاحیت کاندیداهای خبرگان نشده ایم.

کیفرخواست متهمان پرونده قتل داریوش مهرجویی صادر شد

اعلام جزئیات و نحوه وقوع قتل
سخنگوی شورای نگهبان در دانشگاه تهران:

هنوز وارد بررسی صلاحیت کاندیداهای خبرگان نشده ایم

اعلام وصول ۶ سوال از ۳ وزیر کابینه سیزدهم
۶ ســوال ملی نمایندگان مجلس شورای اســلامی از ۳ وزیر دولت سیزدهم اعلام 
وصول شــد. به گزارش ایسنا، محمد رشیدی عضو هیات رئیسه مجلس در جلسه 

علنی امروز موارد اعلام وصولی را به شرح زیر قرائت کرد.
سوال ملی مصطفی نخعی و تعدادی از نمایندگان از وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
خصوص علت بی توجهی بانک ها به حمایت از تولید و تسهیل دریافت وام در بخش 
تولید.  دو سوال ملی علی علیزاده نماینده مراغه و تعدادی از نمایندگان از وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در خصوص عدم پرداخت وام های اشــتغال توسط بانک قرض 
الحسنه مهر ایران و علت فروش اجباری بیمه عمر توسط شرکت های بیمه. سوال 
ملی جلال رشیدی کوچی و تعدادی از نمایندگان از وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص علت عدم اجرای قانون ســاماندهی صنعت خودرو در موضوع واردات 
خودروهای نو. سوال ملی حسین حاتمی و تعدادی از نمایندگان از وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در خصوص علت عدم اقدام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای 

اصلاح سامانه رفاه ایرانیان و سامانه دهک بندی افراد.
سوال ملی عبدالکریم جمیری از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص اینکه 

چرا فوق العاده مناطق عملیات جنگی برای بازنشستگان اعمال نمی شود.

تصویب دو لایحه در حوزه سیاست خارجی
نمایندگان مجلس در جلسه علنی دیروز )یکشنبه(، گزارش کمیسیون اقتصادی 
درباره لایحه ارجاع اختلاف شرکت سهامی بیمه ایران و دولت پادشاهی بحرین به 
داوری را بررســی و تصویب کردند. طبق این مصوبه، به شرکت سهامی بیمه ایران 
اجازه داده می شود در اجرای ماده )۱۱( قانون موافقتنامه تشویق و حمایت متقابل 
از سرمایه گذاری بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت پادشاهی بحرین مصوب 
۱۳٨۲ بــا همکاری معاونت حقوقی رییس جمهور نســبت به طی فرآیند داوری 
مطابق موافقتنامه مذکور درباره اختلافات ناشــی از مطالبات آن شرکت از دولت 
بحرین اقدام نماید. نمایندگان مجلس همچنین گزارش کمیســیون امنیت  ملی 
و سیاســت  خارجی مجلس در مورد لایحــه موافقتنامه همکاری در حوزه امنیت 
اطلاعات بین دولت جمهوری اســلامی ایران و دولت فدراسیون روسیه را بررسی 
کرده و در نهایت کلیات و جزئیات این لایحه را به تصویب رساندند. بر اساس ماده 
واحده این موافقتنامــه؛ موافقتنامه همکاری در حوزه امنیت اطلاعات بین دولت 
جمهوری اسلامی ایران و دولت فدراسیون روسیه مشتمل بر یک مقدمه و ۹ ماده 

و یک ضمیمه به شرح پیوست تصویب و اجازه مبادله  اسناد آن داده می شود.

افزایش 20 درصدی حقوق سربازان از پایان آذر ماه 
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه گفت: حقوق سربازان از پایان آذرماه 
حــدود ۲۰ درصد افزایش می یابــد و به صورت میانگین از ۳ میلیون و ٨۵۰ به ۴ 
میلیون و ۶۵۰ هزار تومان می رسد. به گزارش ایلنا، سیدمحسن دهنوی در حاشیه 
نشست علنی دیروز )یکشنبه( مجلس شورای اسلامی در جمع خبرنگاران درباره 
توافقات انجام شده درخصوص افزایش حقوق سربازان گفت: در تبصره )۱۲( قانون 
بودجه امسال مصوب کردیم که حقوق پرداختی به سربازان بین ۶۰ تا ۹۰ درصد 
پایور هم تراز باشــد. نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در 
مجلس ادامه داد: ابتدای امسال حدود ۲۰ درصد حقوق سربازان افزایش پیدا کرد 
یعنی حقوق ســربازان که به صورت میانگین در سال گذشته حدود ۳ میلیون و 
۲۰۰ هــزار تومان بود اکنون به صــورت میانگین به ۳ میلیون و ٨۵۰ هزار تومان 
رســیده اســت. وی اضافه کرد: به حکم قانونی ما عمل نشده بود زیرا منابع کافی 
در اختیار نبود و سازمان برنامه و بودجه و ستاد کل درباره تأمین منابع به تفاهم 
برسند؛ طی یک ماه گذشته جلسات متعددی در مجلس با حضور نمایندگان ستاد 
کل نیروهای مسلح و سازمان برنامه و بودجه برگزار شد، قانون به درستی بتوانیم 

عمل کنیم.

مجلس


